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Dames en heren, 

 

De Commissie voor Algemene Zaken, Financiën & Begroting en Stedelijk beleid besprak 

tijdens haar vergadering van 4 juli 2023 het Ontwerp van verordening tot vaststelling van de 

derde aanpassing (nr. 2023/3) van het Meerjarenplan 2022-2025 van de Vlaamse 

Gemeenschapscommissie – Stuk 6A (2022-2023) - Nr.1. 

 

Mevrouw Soetkin Hoessen wordt aangeduid als verslaggever. 

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt verontschuldigt collegelid Ans Persoons, die 

uitzonderlijk afwezig is. De collegevoorzitter zal alle vragen gericht aan collegelid Ans 

Persoons zelf beantwoorden. 

 

 

1. Toelichting door mevrouw Elke Van den Brandt, collegevoorzitter bevoegd voor 

Begroting, Welzijn, Gezondheid, Gezin en Stedelijk beleid 

 

Het is de derde keer dat er een aanpassing van het Meerjarenplan aan de raadsleden wordt 

voorgelegd. Het Meerjarenplan werd door de Raad vastgesteld in december 2021 en door de 

Vlaamse minister van Brusselse Aangelegenheden goedgekeurd in februari 2022. In de loop 

van 2022 werden reeds twee aanpassingen aan het Meerjarenplan vastgesteld en door de 

Vlaamse minister goedgekeurd. Wat nu voorligt is de derde aanpassing. 

 

Per actie wordt een toelichting gegeven van de wijzigingen die worden doorgevoerd. Er wordt 

bv. een belangrijke stijging verwacht van de uitgaven en de ontvangsten voor de opstart van het 

Multifunctioneel Centrum Kasterlinden. Daarnaast werd eind 2022 beslist om eenmalige steun 

te bieden aan organisaties, verenigingen en onderwijsinstellingen uit het Nederlandstalige 

werkveld in Brussel om de energiecrisis het hoofd te bieden. De ventilatie van die middelen in 

de exploitatie- en investeringsuitgaven maakt eveneens voorwerp uit van deze aanpassing van 

het Meerjarenplan. Er zal ook worden ingegaan op meer specifieke wijzigingen. 

 

De collegevoorzitter bedankt de Administratie van de VGC. Het is dankzij het grondige werk 

waarmee de Diensten alle beleidsmaatregelen in cijfers omzetten dat deze begroting vandaag 

kan worden besproken. Ook de Administratie van de Vlaamse overheid wordt bedankt voor de 

goede samenwerking in de nieuwe Beleids- en Beheerscyclus (BBC). 

 

Volgens de collegevoorzitter moeten in de begroting steeds twee evenwichtsvoorwaarden 

worden gerespecteerd. De eerste bepaalt dat het beschikbaar budgettair resultaat elk jaar positief 

moet zijn. Dit is de som van alle uitgaven en ontvangsten in het exploitatie-, investerings- en 

financieringsbudget voor een jaar. De begroting voldoet aan deze voorwaarde. 

 

De tweede evenwichtsvoorwaarde betreft de autofinancieringsmarge, die nagaat of een bestuur 

structureel, op lange termijn, in evenwicht is. Wettelijk gezien moet de autofinancieringsmarge 

positief zijn tegen 2025, maar de VGC slaagt erin om deze elk jaar positief te maken. Op die 

manier wordt gezorgd voor een buffer om toekomstige kosten en risico’s op te vangen. 

 

De logica van de BBC-boekhouding stelt dat bij de eerste aanpassing van 2023 het resultaat 

van het vorige begrotingsjaar 2022 wordt verwerkt. Volgens de jaarrekening 2022, die vorige 

week in de Commissie voor Algemene Zaken, Financiën & Begroting en Stedelijk beleid werd 

besproken, bedraagt het gecumuleerde budgettair resultaat 136 miljoen euro. Na het verwerken 
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van de bestemde gelden bedraagt het resultaat nog 66 miljoen euro. Dit budgettair resultaat is 

geen vrij beschikbaar overschot. Het moet worden voorbehouden voor de uitbetaling van 

verbintenissen die in het boekjaar 2022 werden aangegaan of voor geplande uitgaven waarvan 

de uitbetaling later in de loop van het Meerjarenplan wordt verwacht. 

 

De economische en budgettaire context van deze derde aanpassing van het Meerjarenplan is 

een stuk gewijzigd ten opzichte van de vorige aanpassing. Op basis van de cijfers van het 

Federaal Planbureau zou de gemiddelde jaarinflatie in 2023 op 3,9 % en in 2024 op 3,3 % 

uitkomen. De groei van de gezondheidsindex zou in 2023 gemiddeld 4,4 % en in 2024 3,6 % 

bedragen. In november 2022 werd de spilindex voor de overheidswedden en sociale uitkeringen 

het laatst bereikt. Er wordt verwacht dat de twee volgende spilindexen overschreden worden in 

2023 en 2024. Deze cijfers hebben telkens een grote impact op het budget van de VGC. Zo 

worden de personeelskredieten berekend op basis van een personeelsplan en op basis van deze 

indicatoren. 

 

De collegevoorzitter overloopt enkele belangrijke budgetten in deze derde aanpassing voor 

2023. In de exploitatiebegroting verwacht de VGC afgerond 210 miljoen euro aan ontvangsten 

en 178 miljoen euro uitgaven. In de investeringsbegroting wordt dat 4 miljoen euro aan 

ontvangsten en 128 miljoen euro uitgaven. In de financieringsbegroting wordt 53 miljoen euro 

aan ontvangsten en 9 miljoen euro uitgaven verwacht. 

 

De hoge ontvangsten in de financieringsbegroting in 2023 zijn te verklaren doordat het PPS-

project Pacheco in 2023 volledig in de begroting wordt opgenomen, zowel wat uitgaven als 

ontvangsten betreft. In de overzichten op pagina’s 27 en 28 van de verklarende nota, maar ook 

in het schema ‘T2’ bij de cijfers, staat hoe deze budgetten verder evolueren in de jaren 2024 en 

2025. 

 

Op pagina’s 31 tot en met 33 van de verklarende nota staat meer duiding bij de ontvangsten van 

de VGC. Dotaties en subsidies van hogere overheden vormen de voornaamste inkomstenbron 

van de VGC en vertegenwoordigen ruim 97 % van de exploitatie-ontvangsten. Ten gevolge van 

de bespreking in de Raad in december 2022 werden enkele cijfers nog aangepast. 

 

Op pagina’s 34 en 35 staat een toelichting bij de functionele en de economische indeling van 

de exploitatie-uitgaven in dit Meerjarenplan. Op pagina’s 36 tot en met 43 is er meer toelichting 

bij de investeringsuitgaven.   

 

Vooraan in de bundel staat het ontwerp van verordening dat dient voor de goedkeuring van de 

derde aanpassing van het Meerjarenplan van de VGC door de Raad. Het ontwerp van 

verordening bezorgt het College de bevoegdheid om onder bepaalde voorwaarden te schuiven 

met investeringsmiddelen in de begroting.  

 

Na de verordening is in de bundel het Meerjarenplan zelf terug te vinden. Dat plan bestaat uit 

de verklarende nota, de Beleids- en Beheerscyclus (BBC)-rapportering en de documentatie. In 

de BBC-rapportering staan op pagina’s 1 tot en met 52 het overzicht van de 

beleidsdoelstellingen, actieplannen en acties uit het Meerjarenplan, met telkens daaraan 

gekoppeld de cijfers. Bij elke actie waar er wijzigingen worden doorgevoerd, staat er ook een 

tekstuele toelichting.   
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Vanaf pagina 53 van de BBC-rapportering staan een aantal wettelijke schema’s en tabellen. 

Vanaf pagina 75 is per actie telkens een fiche met de investeringen volgens de economische 

indeling. 

 

Aan het einde van het beleidsrapport, op pagina 142, staat een schema met de evolutie van de 

schulden. Tot slot, zijn op pagina 144 de grondslagen en assumpties evenals de financiële 

risico’s waarop dit Meerjarenplan gebaseerd is, terug te vinden.  

 

De heer Mathias Vanden Borre (N-VA) bedankt alle betrokken actoren voor het werk. Hij 

merkt op dat de aanpassing tot op heden goed verlopen is. Op veel vlakken is de nieuwe manier 

van werken een verbetering. Hij benadrukt dat de BBC dankzij Vlaanderen tot stand is 

gekomen. Hij hoopt dat er ook op andere niveaus in Brussel modernere begrotingsmethodieken 

komen omdat iedereen daar bij gebaat zal zijn. Wat de ontvangsten betreft, stelt de spreker vast 

dat de middelen die de VGC van de Vlaamse Gemeenschap ontvangt, gestegen zijn met 1,3 

miljoen euro. De middelen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest zijn licht gedaald met 

27.405 euro en de federale middelen blijven dezelfde. Bij de andere middelen is er ook een 

stijging, een verschil van ongeveer 570.000 euro. Kan de collegevoorzitter toelichten waar die 

middelen vandaan komen? 

 

Verder stelt het raadslid vast dat de uitgaven met 2,2 miljoen euro stijgen, maar dat er een aantal 

verschuivingen binnen de grote VGC-domeinen zijn. Zo dalen de uitgaven van Algemene 

Zaken met 4,85 miljoen euro, terwijl de uitgaven voor Onderwijs en Vorming stijgen met 2,5 

miljoen euro en voor Cultuur, Jeugd en Sport stijgen de uitgaven met 1,12 miljoen euro. Wat is 

de reden van de significante daling bij Algemene Zaken en de stijging bij de twee andere 

beleidsdomeinen? 

 

De investeringsuitgaven stijgen heel significant, namelijk 66,6 miljoen euro. Dat is een 

verdubbeling ten opzichte van de vorige begrotingsaanpassing. De investeringsuitgaven voor 

Onderwijs en Vorming stijgen met 48,8 miljoen euro. Wat is de reden van die grote stijging? 

Gaat het om de uitvoering van al goedgekeurde projecten of komen er nieuwe projecten bij? 

Ook bij Cultuur, Jeugd en Sport is er een stijging van 9,7 miljoen euro. Een deel gaat naar de 

gemeenschapscentra voor de aangekondigde investeringen, zoals voor De Markten. De spreker 

vraagt zich af of dat de grootste verklaring voor de significante stijging is. Worden de 

goedgekeurde beslissingen uitgevoerd of zijn er nieuwe zaken bijgekomen? Hij stelt dezelfde 

vraag voor de sportinfrastructuur (een stijging met 1,7 miljoen euro), voor de culturele en 

jeugdinfrastructuur. 

 

Ook de investeringsuitgaven van Welzijn, Gezondheid en Gezin stijgen met 6,6 miljoen euro. 

Waarvoor zijn die middelen bedoeld?  

 

Wat Onderwijs en Vorming betreft, vraagt het commissielid of de collegevoorzitter in een tabel 

kan aangeven hoeveel scholen en plaatsen er tot nu toe in de verschillende graden en domeinen 

gerealiseerd werden en hoeveel er nog gepland zijn tot het einde van de legislatuur en in de 

komende jaren. Het zou interessant zijn om dezelfde methodiek toe te passen voor de 

kinderopvang: hoeveel plaatsen werden er gerealiseerd in welke nieuwe of bestaande 

kinderdagverblijven? Hoeveel plaatsen worden er volgend jaar verwacht? Is er zicht op 

eventueel bijkomende plaatsen na 2024? 

 

Verder vraagt de spreker zich af of de personeelsproblemen in de kinderopvang definitief zijn 

opgelost. Welke acties heeft het College daarvoor ondernomen of zal het nog nemen? Naast het 
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onderwijs is de kinderopvang een sector met personeelsproblemen. Hij vangt op het terrein 

gemengde signalen op: de situatie zou verbeterd zijn, maar de problemen zijn nog niet opgelost. 

Is het mogelijk om een algemeen overzicht te geven? Moet het College nog bijkomend werk 

verrichten? 

 

Om de bijkomende investeringen te financieren leent het College in 2023 53 miljoen euro, 

waardoor de schulden bijna zijn verdubbeld. De spreker neemt aan dat het College nog altijd 

binnen de capaciteit zit aangezien die wettelijk is begrensd. Onder welke voorwaarden kan de 

VGC lenen op de markten? Hebben de stijgende rentevoeten een impact op het VGC-beleid? 

Heeft het College alles onder controle?   

 

De heer Arnaud Verstraete (Groen) bedankt de collegevoorzitter voor de heldere toelichting 

evenals iedereen die heeft meegewerkt aan de documenten en aan de vlekkeloze transitie naar 

het nieuwe systeem. Hij stelt weinig verandering vast op het vlak van het exploitatiebudget, 

maar wel een grote verandering op het vlak van de investeringssubsidies. Omdat in het vorige 

systeem de vastgelegde uitgave genoteerd werd in de begroting en in het nieuwe systeem op 

het moment dat de factuur beschikbaar is, is een andere inschatting vereist. Dit jaar is er een 

toename van bijna 50 miljoen euro voor Onderwijs, van ongeveer 10 miljoen euro voor Cultuur 

en van ongeveer 6,5 miljoen euro voor Welzijn. Het raadslid sluit zich dan ook aan bij de vragen 

van de heer Mathias Vanden Borre naar meer details. Gaat het vooral over projecten die al 

goedgekeurd zijn en eventueel vertraging hebben opgelopen of zijn er nieuwe projecten?  

 

Verder vraagt hij of het mogelijk is om een overzicht te krijgen van de investeringsuitgaven 

voor Welzijn, Onderwijs, Jeugd, Cultuur en Sport in 2023? Wat zijn de grote posten? Welke 

capaciteitstoename is er te verwachten in de kinderopvang en in  het onderwijs? Is het onderwijs 

in staat om de ongeveer 1.000 bijkomende plaatsen per jaar te realiseren? Wat betekenen de 

bijkomende investeringen voor de kinderopvang?  

 

Verder vraagt de spreker zich af wat de verklaring is voor de toename van de 

financieringsuitgaven met 2 procentpunt. Heeft dat te maken met verhoogde leningenkosten? 

Of is de reden dat de grotere investeringen dit jaar gebeuren?  

 

Ten slotte, vraagt hij verduidelijking bij een aantal zaken. Het is nog altijd wennen aan de 

nieuwe indeling. Daarom weet hij niet goed wat er al dan niet onder de post Algemene Zaken 

valt. Klopt het dat een deel van de personeelskosten aan elk beleidsdomein wordt toegewezen 

en dat er in Algemene Zaken ook een aantal transversale bevoegdheden is opgenomen, zoals 

Stedenbeleid?   

 

Mevrouw Khadija Zamouri (Open Vld) bedankt de collegevoorzitter eveneens voor de 

uiteenzetting. Het nieuwe instrument lijkt goed te werken. De langetermijnvisie gekoppeld aan 

de jaarlijkse bijschaving en evaluatie bieden een overzichtelijk parcours. Het resultaat is een 

omvangrijk document. Ze vraagt een update van een aantal acties. Een algemeen probleem is 

het gebrek aan plaatsen en begeleiders in de kinderopvang. Ouders zijn nog altijd niet zeker dat 

ze opvang hebben en moeten daarvoor soms vakantiedagen opnemen. 

 

De spreker stelt dat in de commissies al verscheidene malen uitleg is verschaft over de crisis in 

de kinderopvang en wenst te horen hoe de crisis in de toekomst wordt aangepakt. De grootste 

investering in de meerjarenplanning is gericht op capaciteitsuitbreiding met inkomenstarief 

behalve voor kinderdagverblijf Onze Guitjes. Tegen 2024-2025 worden ook daar problemen 
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verwacht. Vraag is of deze in de loop van volgend jaar zullen opgelost zijn en welke 

inspanningen concreet zijn gepland. 

 

Onder Actie 253 is een wijziging aangebracht. Het aanvankelijke bedrag is met 540.400 euro 

verminderd. De toelichting vermeldt dat de middelen naar andere acties verschuiven om de 

vernieuwing van de buitenschoolse kinderopvang te ondersteunen. De vraag is waar exact dit 

bedrag terechtkomt en wat de impact is van de vermindering van Actie 253. 

 

De vraag is ook wat de stand van zaken is voor de kinderopvang buiten de school. Een goede 

infrastructuur zorgt immers voor een betere spelervaring voor de kinderen. 

 

Eenzelfde vraag geldt voor Actie 254. Sommige investeringskredieten zijn niet aangewend in 

2022, maar naar 2023 verschoven. Vraag is of sommige projecten vertraging hebben opgelopen 

en of een inhaalbeweging nodig is of reeds in gang is gezet.  

 

Voorts een vraag over de speelpleinwerking. Sinds 2023 genieten kinderen in het Franstalig 

onderwijs van een andere vakantieregeling dan de kinderen in het Nederlandstalig onderwijs. 

Blijkt dat tijdens de paasvakantie twee speelpleinwerkingen minder hebben plaatsgevonden. De 

vraag is wat de gevolgen en eventuele problemen voor de zomervakantie zijn, en welke 

prognose voor 2024 voorhanden is met misschien nieuwe regelingen om in dezelfde capaciteit 

te voorzien. 

 

Inzake Actie 743 over energie- en waterverbruik is op te merken dat dit jaar de uitgaven met 

2.000 euro stegen. Vraag is of bijkomende inspanningen worden geleverd, rekening houdend 

met het VGC-patrimonium waar isoleren en aanpassingen moeilijk realiseerbaar zijn. 

 

Ten slotte, vraagt mevrouw Khadija Zamouri de collegevoorzitter naar de plannen voor de 

gemeenschapscentra Nekkersdal en Abattoir en of er al meer duidelijkheid is over de vorm. Is 

het tijdsverloop van twee jaar een realistische inschatting en is 7 miljoen euro wel realistisch? 

Voorts rijst de vraag waarin wordt voorzien tijdens de twee jaar dat aan de centra wordt gewerkt. 

Haar vraag betreft ook de uitvoering van Abattoir, een samenwerkingsproject van verschillende 

overheden, helaas deze zomer nog niet toegankelijk. 

 

Mevrouw Els Rochette (one.brussels-Vooruit) bedankt de Administratie voor overzichtelijke 

cijfers en alle organisaties op het terrein zowel in de cultuur- als de zorgsector en in de scholen 

om onverminderd te werken aan een bloeiend Nederlandstalig aanbod in Brussel. Als kleine 

flankerende overheid legt de VGC een mooi parcours af met corrigerende maatregelen ten 

aanzien van een Brusselse realiteit die in Vlaanderen niet altijd wordt gepercipieerd. Een mooie 

begroting met de juiste prioriteiten mag ons niet op onze lauweren doen rusten, stelt ze.  

 

Lege brooddozen kwamen geregeld in het nieuws. Leraren geven aan dat kinderen vaak zonder 

ontbijt en of lunch naar school komen. Een gezonde maaltijd is essentieel. Hen dat niet 

aanbieden, riskeert de generationele armoede nog te vergroten. De VGC informeerde de scholen 

dat ze een beroep kunnen doen op subsidies voor gratis schoolmaaltijden. In het Meerjarenplan 

staat echter niets meer over schoolmaaltijden.  

 

Begin dit jaar keurde de Raad van de VGC unaniem een resolutie van de heer Fouad Ahidar 

over pesten goed met maatregelen om pesten aan te pakken. In de toelichting komt deze 

problematiek nergens terug. Nochtans is pestgedrag een reëel probleem voor de rest van het 

leven van heel wat kinderen. Goed in je vel zitten, is immers bepalend voor je toekomst. 
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Bovendien blijkt België volgens de WHO koploper te zijn inzake jeugdsuicide en de cijfers 

voor Brussel zijn zo mogelijk nog dramatischer dan het Belgische gemiddelde. Toch is in de 

meerjarenbegroting geen stijging van de begroting voorzien voor het hulpaanbod voor kinderen 

en jongeren. Hier worden kansen gemist om de Brusselse jeugd meer zelfvertrouwen te bieden. 

 

Het sociaal-cultureel verenigingsleven is essentieel om alle burgers mee aan boord te krijgen. 

Extra middelen zijn voorzien voor Brussels Bijou en de organisatie voor een tweede trefdag 

voor vrijwilligers en professionelen binnen de sectoren Sport, Cultuur en Jeugd, ook voor 

nieuwe infrastructuur voor de vereniging van Marokkaanse jongeren en voor Playcation. Veel 

kinderen gaan niet op vakantie, maar kunnen zo van een geweldige zomer in Brussel genieten.  

 

Veel extra geld gaat naar de kunstensector. Meer projecten zijn meer dan welkom in deze stad. 

Kunstenaars spelen immers een belangrijke rol. Extra investeringen in onderwijspersoneel is 

ook toe te juichen. Zonder volledig lerarenkorps geen kwaliteitsvol onderwijs.  

 

Inzake kinderopvang sluit de spreker zich aan bij de vragen van de andere collega’s. 

 

De VGC zet zich in voor de toekomst van organisaties en scholen en investeert in het 

verduurzamen van cultuur- en sportinfrastructuur. Zo krijgen scholen zonnepanelen op hun 

daken. Binnen Welzijn, Gezondheid en Gezin vinden we deze actiepunten echter niet terug. 

Mevrouw Els Rochette dankt de collegeleden en stelt dat we samen de goede kant uitgaan. 

 

Collegevoorzitter Elke Vanden Brandt antwoordt op de vraag van de heer Mathias Vanden 

Borre dat het gaat over diverse ontvangsten zoals verkopen, verhuren, prestaties en 

schadevergoedingen en tergvorderingen. De uitgaven stijgen met 2,2 miljoen euro wat de daling 

in de begroting voor algemene uitgaven verklaart. De stijging van de uitgaven gaat onder meer 

over indexering en invoegen van uitgaven voor het multifunctioneel centrum Kasterlinden. 

 

Wat de stijgende investeringscijfers betreffen, is er de overdracht van de aanwendingen van de 

kredieten van 2022 naar 2023 zonder verder gefaseerd te worden naar 2024 of 2025. De stijging 

is dus sterk in 2023. 

 

Het systeem is complexer geworden omdat het verloop van de investeringen onvoorspelbaarder 

is geworden. Het tijdspad kan te allen tijde wijzigen onder invloed van het concept of de 

uitvoering. De facturen moeten betaald worden op het moment van uitvoering en dan kan 

verschuiving optreden in de timing. 

 

Begroting die niet is benut wordt niet automatisch meegenomen, maar wordt verwerkt in een 

aanpassing van het Meerjarenplan. 

  

Wat de investering in de kinderopvang aangaat, daalde de snelheid van de bouwdossiers in 

2020. Het personeelstekort heeft gevolgen op de draagkracht van de organisatoren om een 

bouwproject op te starten. Hoge bouwprijzen en het moeizame verloop van aanbestedingen 

spelen eveneens mee. Investeringen die we willen doen, moeten het stellen zonder een zicht te 

hebben op werkingsmiddelen in tegenstelling tot scholen waar zodra er infrastructuur is 

werkingsmiddelen automatisch volgen. Dat is niet zo bij kinderopvang. Dat brengt veel 

onzekerheid met zich mee als men met een kinderopvangdossier begint. Toch zijn sommige 

projecten in 2022 uitgevoerd of lopen nog of zijn gepland in 2023 zoals ’t Harlekijntje in Sint-

Jans-Molenbeek, Ernestine in Elsene, de Mutsaard in Laken en de Hummeltjes in Evere. 
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Voorts worden 1,3 miljoen euro aan investeringsprojecten toegekend omwille van meerkosten 

bij onder meer kinderdagverblijf Windekind, het Huis van het Kind en het ‘t Harlekijntje. Voor 

Onze Guitjes in Sint-Agatha-Berchem wordt aan nieuwe infrastructuur gewerkt en is opdracht 

gegeven om met modulaire units in een tijdelijke locatie te voorzien waarin het 

kinderdagverblijf terechtkan. 

 

Er wordt nog gewacht op een aantal infrastructuurdossiers, voor Arion in Sint-Jans-Molenbeek, 

voor Floréal in Ukkel, voor het Zandkasteeltje en ook nog voor een aantal anderen.  

 

Er zijn ook een aantal infrastructuren waar de VGC de capaciteitsmiddelen financiert. Dat is 

bijvoorbeeld het geval voor Ulens, Pacheco, Ekla en Walcourt-Deleers. Andere dossiers zijn in 

de voorbereidende fase, onder andere voor het kinderdagverblijf van i-mens in Ganshoren of 

Lijsterbes in Watermaal-Bosvoorde. Daarnaast zijn er nog budgetten voor verfraaiingen en 

kwaliteitsverbeteringen. Voorts zijn er investeringen in het Huis van het kind, onder andere 

voor ankerpunten verspreid over Brussel. Met betrekking tot de andere investeringen in het 

kader van Welzijn en Gezondheid, worden de voorbeelden aangehaald van de 

investeringssubsidies voor het Kenniscentrum, het ouderenplatform lokale dienstencentrum 

Ellips, Tonuso, de armoedeverenigingen, De Buurtwinkel, Pigment, Chez Nous… Het betreft 

allemaal projecten die in volle uitvoering zijn, maar waarvan de verantwoording nog niet werd 

ingediend. De VGC betaalt de subsidies uit aan de organisaties in schijven, op basis van de 

verantwoordingsstukken. De uitbetalingen gebeuren op het ritme van de voortgang van de 

bouwwerken. 

 

Voor de gemeenschapscentra bedraagt de indexering ongeveer 29 % ten opzichte van het niveau 

van twee jaar geleden. Die indexering gerelateerd aan een bouwproject bedraagt voor De 

Vaartkapoen 1,7 miljoen euro en voor De Markten afgerond 200.000 euro. Voor De Markten 

worden bijkomende middelen voorzien in 2023 voor de afronding van de werf en de plaatsing 

van branddeuren. Er is ook 100.000 euro verschoven van 2024 naar 2023 voor de werken. Voor 

De Vaartkapoen worden bijkomende middelen voorzien in 2023 voor de afronding van de werf 

en een technische verschuiving voor de betaling van de theatertechnieken ter waarde van bijna 

600.000 euro. Voor de N22 wordt bijkomend iets meer dan 200.000 euro voorzien voor 

veiligheidswerken. 

 

Met betrekking tot de investeringen in Cultuur, Jeugd en Sport vermeldt de spreker dat de 

energiemiddelen die in een oproep ‘Duurzaamheid’ worden opgenomen, ongeveer 500.000 

euro bedragen. 

 

Verder geeft de collegevoorzitter nog aan dat er in 2021, samen met de Vlaamse Gemeenschap, 

een oproep werd gedaan voor de omschakeling van 100 bestaande plaatsen met vrije prijs naar 

inkomenstarief en voor de uitbreiding van 148 nieuwe plaatsen met inkomenstarief in 

Anderlecht, Sint-Gillis, Schaarbeek, Sint-Jans-Molenbeek, Sint-Joost-ten-Node, Elsene, 

Etterbeek en Vorst. In 2022 heeft de VGC met eigen middelen bijkomend 147 plaatsen 

gefinancierd in vier nieuwe kinderdagverblijven op locaties waar de VGC al in had 

geïnvesteerd, in Anderlecht, Brussel-Stad en Sint-Jans-Molenbeek. Daarnaast werden er in 

2021 vier plaatsen uitgebreid voor dringende opvang, voor gezinnen die binnen de maand een 

opvang nodig hebben. Ter volledigheid geeft ze ook nog mee dat op dit ogenblik de Vlaamse 

overheid een oproep heeft lopen voor de omschakeling van vrije prijs naar inkomenstarief. De 

Vlaamse overheid geeft vooral voorrang aan kinderdagverblijven die een mix van 

inkomenstarief en vrije prijs toepassen.  
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Ze merkt nog op dat de uitbreiding van de kinderopvang en de toekenning van 

werkingsmiddelen voor de kinderopvang een Vlaamse bevoegdheid blijft. Ze rekent er dan ook 

op dat de Vlaamse overheid vanaf 2024 wel een uitbreiding van de kinderopvang zal voorzien. 

Dat is absoluut nodig. De personeelstekorten zijn nog steeds gigantisch in de 

kinderopvangsector. Daarom worden er acties ondernomen, onder meer door het team 

Opgroeien van de VGC.  

 

Ook de kwalificatietrajecten voor aspirant kinderbegeleiders op de werkvloer in de 

Nederlandstalige kinderopvang worden vermeld bij Actie 142.  

 

Daarnaast heeft de Vlaamse Regering een aantal sterke hefbomen, onder meer de kindratio die 

cruciaal is voor de werkbaarheid en dus voor het vinden van mensen die kunnen en willen 

blijven werken in die sector. Voor het oplossen van de crisis in de kinderopvang zullen er, 

samen met de Vlaamse overheid, blijvend inspanningen geleverd moeten worden. De VGC kan 

dat niet alleen. Zaken zoals de kwalificatievoorwaarden of het aantal kinderen per begeleider 

worden immers door Vlaanderen bepaald.  

 

De spreker merkt nog op dat ook de uitbreiding van de kinderopvang onder druk komt te staan, 

want waarom een nieuwe crèche oprichten als men er geen personeel voor vindt. Nochtans is 

dat nodig aangezien er zoveel ouders zijn die geen opvang vinden. Er moet dus blijvend worden 

ingezet op een en en verhaal. Daarom wordt in de mate van de beschikbare marges getracht met 

de nieuwe Geco-trajecten de werkdruk te verlagen. Daarnaast moet er een structureel antwoord 

komen op deze problematiek en moet er blijvend worden ingezet op de uitbreiding van de 

kinderopvang. 

 

Met betrekking tot de financiering van bijkomende investeringen is er een lening van 53 miljoen 

euro. De stijging in de ontvangsten van de financiersbegroting, die inderdaad worden begrepen 

als schulden, zijn te wijten aan het feit dat het PPS-project Pacheco in 2023 volledig in de 

begroting wordt opgenomen, zowel aan uitgaven- alles aan ontvangstenzijde. Hierdoor, en ook 

door het feit dat er meer leningen in de begroting werden opgenomen, is er een stijging van de 

financieringsuitgaven met 2 %. 

 

De personeelskosten voor de Algemene Zaken omvatten de communicatie, de subsidies aan de 

Brede School, het stedelijk beleid, de kabinetten, de Raad, de nutsvoorzieningen voor de 

administratiehuizen en het personeel van de centrale diensten. Het grootste verschil met 

betrekking tot de Algemene Zaken kan verklaard worden door de nieuwe ventilatie van de 

energiemiddelen die eerder nog bij stedelijk beleid stonden. 

 

Met betrekking tot de buitenschoolse opvang is er een transitieperiode van 2021 tot 2025. Vanaf 

2026 zal de VGC de subsidiemiddelen voor de IBO’s rechtstreeks ontvangen van de Vlaamse 

overheid om er een eigen subsidiebeleid mee te voeren. De subsidiëring voor de huidige IBO's 

zal ook na 2026 worden behouden en worden vervat in een nieuw subsidiereglement van de 

VGC. De IBO’s zullen moeten voldoen aan alle voorwaarden voor het kwaliteitslabel 

kleuteropvang. Er worden momenteel thematische gesprekken gevoerd met de IBO’s om het 

subsidiereglement in Brussel mee vorm te geven. In tegenstelling tot een aantal gemeenten in 

Vlaanderen waar zal worden geschrapt, voorziet de Vlaamse overheid voor de VGC een 

groeipad in de middelen. Volgens de tabellen zouden de middelen aangroeien van ongeveer 2,4 

miljoen euro per jaar vandaag, naar ongeveer 4,4 miljoen euro vanaf 2026. Dat is op zich 

positief, maar dat budget zal onvoldoende blijven om een behoeftedekkend aanbod uit te 

werken. Momenteel zijn er in Brussel IBO-plaatsen voor ongeveer 2,5 % van de kinderen in de 
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kleuter- en de lagere school of 6 % wanneer men enkel kijkt naar de kleuters. Het verhoogde 

budget zal het wel mogelijk maken naar een groeiscenario te gaan met de sector. 

 

Bij Actie 254, de investeringskredieten die verschoven worden naar 2023, gaat het over de 

middelen bij de speelpleinen voor de aankoop van laptops voor de inschrijvingsmomenten in 

de scholen. 

 

De collegevoorzitter geeft verder nog aan dat, met betrekking tot de verschillende 

vakantieregelingen in het Franstalig en Nederlandstalig onderwijs er infrastructureel geen 

problemen zullen zijn voor de speelpleinwerking. 

 

De VGC heeft de afgelopen jaren inspanningen geleverd voor het beperken van het energie- en 

waterverbruik. Zo werden de algemene richtlijnen van de federale overheid opgevolgd om 

gebouwen pas te verwarmen vanaf 19° en te koelen vanaf 27°. Daarnaast werd er ook gezorgd 

voor de plaatsing van zonnepanelen waardoor ook minder elektriciteit van het net moet worden 

afgehaald. De komende jaren wordt voorzien om bijkomend te investeren in het stapsgewijs 

verduurzamen van het VGC-patrimonium en de gemeenschapscentra. 

 

De renovatie van Nekkersdal zal worden gerealiseerd via een Design and Build-project. Dat 

wil zeggen dat het bouwteam vanaf de aanvang samenwerkt met het architectenteam, waardoor 

tijd kan worden gewonnen in de voorbereidingsfase. Er werd gestart met een inspraaktraject 

met de gebruikers van de site, er werd een expertenjury samengesteld en momenteel worden de 

plannen voor het nieuwe Nekkersdal gefinaliseerd in samenspraak met de gebruikers. Het is de 

bedoeling om dit najaar de plannen af te ronden en over te gaan tot de indiening van de aanvraag 

van de bouwvergunning. De vooropgestelde timing van twee jaar wordt dus tot op vandaag 

aangehouden. Als alles goed gaat zouden de werken begin oktober gegund moeten worden, zou 

de vergunning verkregen moeten worden tegen het voorjaar van 2024 en zouden de werken 

datzelfde jaar nog van start kunnen gaan. 

 

Er zijn in Brussel verschillende projecten om zwemmen in open lucht mogelijk te maken. De 

VGC is betrokken bij het project Abattoir. Na de toekenning van een subsidie van de Vlaamse 

Gemeenschap van 8,5 miljoen euro wordt dit bedrag verspreid in het Meerjarenplan. Een bedrag 

van 1 miljoen euro aan ontvangsten ingeschreven in 2023 en in het saldo in 2025. De uitgaven 

zullen worden ingeschreven in 2025. Het is de bedoeling om dan te beginnen bouwen. 

 

De afgelopen jaren werd er ingezet op de mentale gezondheid van kinderen en jongeren, in de 

eerste plaats vanuit het oogpunt van de preventie, door de versterking van Logo Brussel en de 

campagne “Nu praat ik erover” van het vertrouwenscentrum kindermishandeling. De VGC 

heeft deze legislatuur ook voluit werk gemaakt van een structurele versterking van het aanbod, 

onder meer van het Centrum voor Algemeen Welzijnswerk  en D’Broej.  

 

Voorts werd de opstart van Tejo in Brussel mee ondersteund. Er was ook de financiering van 

de opstart van Palto, dat individuele outreach en begeleidingstrajecten aanbiedt aan kinderen 

en jongeren uit Brussel met ernstige psychische aandoeningen die op de wachtlijst staan en 

wachten op hulp.  

 

Collegelid Sven Gatz verduidelijkt, met betrekking tot de grotere financiële bewegingen, dat 

de inboeking van de inkomsten en uitgaven voor Pacheco, ten belope van 26 miljoen euro, in 

niet geringe mate hiervoor verantwoordelijk is. Het betreft de verhuizing van de meertalige 
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basisschool van Dailleyplein naar de site Pacheco. Er zijn ook een secundaire school van het 

GO!, een kinderdagverblijf en een stevige sportzaal op de campus Pacheco. 

 

Hij geeft voorts aan dat de VGC, nadat het na de splitsing van de provincie Brabant zijn rol 

heeft opgenomen om een aanbod aan bijzonder onderwijs te verzorgen, dat nu wil gaan 

versterken. Zo zal de Kasterlinden-campus worden vergroot middels de bouw langs de Groot 

Bijgaardenstraat, van een nieuw voorziening voor 50 kinderen, met internaat. Tevens zal er 

tegen 2025 een vijftigtal begeleidend personeel bij komen, voor dat internaat, maar ook om 

dienst te doen als expertisecentrum voor het Brusselse onderwijsveld. Dat is een belangrijke 

vernieuwing in het onderwijsaanbod, zowel voor de doelgroep ter plaatse als voor de bredere 

doelgroep in het Nederlandstalig onderwijs in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Er zal 

hiervoor een fiche aan de raadsleden bezorgen en ook een met betrekking tot de 

capaciteitsuitbreiding.  

 

De VGC haalt nog steeds het doel van 1.000 nieuwe plaatsen per jaar. De inschrijvingen in het 

basisonderwijs verlopen nog niet altijd vlekkeloos, maar de voorbije twee jaar neemt de 

demografische druk net als de inschrijvingsdruk licht af. Die druk verschuift naar het secundair 

onderwijs. Dat was te verwachten en is een goede zaak, vindt het collegelid, omdat het betekent 

dat kinderen die op zesjarige leeftijd in het Nederlandstalig onderwijs begonnen, de leerlijn tot 

hun achttiende aanhouden. 

 

De planinhoud zal de eerste twee jaar van de nieuwe legislatuur omvatten. Het streefdoel blijft 

1.000 plaatsen per jaar. Op het einde van de volgende legislatuur zal er een breder debat nodig 

zijn. Wellicht zijn er op dat moment immers meer dan 5.000 plaatsen bijgekomen. Misschien 

voldoet het aanbod dan, misschien moeten er alsnog scholen worden bijgebouwd. In dat geval 

zal overleg nodig zijn inzake het gezamenlijk gebruik van schoolgebouwen met het Franstalig 

onderwijs. Op het einde van de volgende legislatuur zal de demografische druk op het Brussels 

onderwijs in zijn geheel zijn afgenomen.  

 

Op de vragen over de lege brooddozen antwoordt het collegelid dat de VGC gezinnen die het 

moeilijk hebben, helpt met het betalen van schoolkosten. Het gaat dan niet alleen om 

maaltijden, maar ook om bv. schoolboeken en turnmateriaal. Om de problemen beter te 

bestrijden, heeft het College het beleid dat vorig jaar van start ging, dit jaar verder uitgebouwd. 

Na een tijd zal het worden geëvalueerd.  

 

Het huidige VGC-beleid bekleedt een tussenpositie tussen nietsdoen, wat uiteraard ongewenst 

is, en de keuze van de stad Antwerpen om in elke school maaltijden aan te bieden. Dat beleid 

kost een pak geld. Het volgende College zal de politieke keuze moeten maken om het al dan 

niet in het Nederlandstalig onderwijs in Brussel in te voeren. De uitbreiding van het aanbod aan 

tussendoortjes zal in samenspraak met het Franstalig onderwijs moeten gebeuren. 

 

Wat pesten betreft, stipt het collegelid aan dat de VGC geen rechtstreekse impact op de 

schoolcultuur heeft. Wel begeleidt en ondersteunt het Onderwijscentrum Brussel (OCB) 

scholen bij het uitstippelen van hun pestbeleid, dat uiteindelijk wel door het schoolteam moet 

worden uitgevoerd. Soms heeft dat mooie resultaten, soms zijn ze voor verbetering vatbaar. 

 

Om het flankerende beleid van de VGC door te lichten, zou het nuttig zijn om in de Commissie 

voor Onderwijs en Scholenbouw een inhoudelijk gesprek te voeren met het OCB en het 

leersteuncentrum.  
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Iedereen wil volledig komaf maken met pesten. Dat is goed, maar de lat ligt zeer hoog. Wie 

haalt hem? Is dat de VGC, de school of allebei samen? Wat is de rol van de Vlaamse overheid? 

Het collegelid laat het antwoord over aan de raadsleden. 

 

De Raad heeft gedebatteerd over menstruatiearmoede, zegt de heer Arnaud Verstraete 

(Groen). Het College zou een proefproject opstarten. Is dat gebeurd? Wordt het initiatief 

voortgezet? Waar in de onderwijsbegroting kan het worden teruggevonden? 

 

Deze aangelegenheid valt onder Actie 114 met betrekking tot de schoolkosten voor kwetsbare 

jongeren, antwoordt collegelid Sven Gatz. Een schriftelijk overzicht van de scholen, die ingaan 

op de aangereikte ondersteuning om menstruatiearmoede geheel of gedeeltelijk weg te werken, 

zal worden bezorgd. 

 

Raadslid Arnaud Verstraete (Groen) vraagt of het klopt het dat er een budget beschikbaar 

wordt gesteld, onder andere voor menstruatiearmoede, maar dat de scholen het daarvoor of voor 

andere doeleinden kunnen gebruiken. 

 

Het bevoegde collegelid bevestigt dat die interpretatie correct is. 

 

In Actie 122 wordt gesproken over het multifunctioneel complex dat in Kasterlinden wordt 

ingericht. Dat is een mooi infinitief, zegt de heer Arnaud Verstraete (Groen). In september 

2023 zou de dienstverlening van start gaan. Bovendien is er een traject opgestart voor 

investeringen in een gebouw, waardoor er vanaf schooljaar 2025-2026 een aantal jongeren op 

internaat kunnen gaan. Is die informatie correct? 

 

Inderdaad, zegt collegelid Sven Gatz. De middelen komen overigens voor een groot deel van 

de Vlaamse overheid. Er is drie jaar hard over onderhandeld, maar een paar maanden geleden 

kwam het groene licht. 

 

Dit schooljaar is er al begeleiding voor 12 leerlingen van type 3. Volgend schooljaar wordt dat 

aantal opgetrokken tot 19 leerlingen, en in schooljaar 2024-2025 tot 26 leerlingen. Zodra de 

nieuwbouw in 2025 klaar is, is er plaats voor max. 50 leerlingen. Ook de capaciteit voor 

leerlingen van types 6, 7 en 9 wordt opgetrokken dankzij een nieuw residentieel aanbod. De 

mensen die daarvoor zullen worden aangeworven, worden begeleid opdat ze voor de 

desbetreffende groepen dienstverlening voor heel het Brussels Hoofdstedelijk Gewest zullen 

kunnen aanbieden. De fiche met feitelijke elementen zal aan het verslag worden toegevoegd. 

 

Op welke manier werkt de VGC hiervoor samen met het Vlaamse departement Welzijn, vraagt 

mevrouw Els Rochette (one.brussels-Vooruit). Kunnen de raadsleden de site bezoeken? 

 

Er zal nauw worden samengewerkt, verzekert collegelid Sven Gatz. Alle personeelsleden die 

worden aangeworven met middelen van de Vlaamse overheid zullen voor het juridische gemak 

op de VGC-loonlijst Onderwijs komen. Het is een goede zaak dat mensen die voor onderwijs 

werken duidelijk in verband worden gebracht met de invalshoek ‘welzijn’. Met de uitgetrokken 

budgetten zullen hun lonen worden betaald, evenals de vergoedingen voor vrijwilligers, artsen, 

psychologen, therapeuten en psychiaters, de buitenschoolse activiteiten, maaltijden, 

opleidingskosten en het didactisch materiaal.  

 

Het bereik is behoorlijk breed. Het eerste doel is dat de kinderen die in Kasterlinden zullen 

verblijven, dag en nacht begeleid worden. Het tweede doel is om van de site een 
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expertisecentrum te maken dat tegemoetkomt aan de maatschappelijke noden en tegelijkertijd 

de knowhow inzake onderwijs en welzijn versterkt. 

 

In 2023 wordt behoorlijk gesnoeid in Actie 142, vindt raadslid Cieltje Van Achter (N-VA). 

Het is nochtans belangrijk om scholieren en studenten warm te maken voor opleidingen in de 

zorgsector. Kan het College de verkleinde budgetten verklaren? 

 

De heer Arnaud Verstraete (Groen) vraagt of de collegeleden kunnen inschatten hoeveel de 

begeleidingstrajecten in Actie 142 (voor kinderbegeleiders) en Actie 144 (voor 

onderwijspersoneel) per persoon kosten. Hoeveel mensen kunnen met de vrijgemaakte 

budgetten worden gesteund? 

 

De middelen voor 2023 worden verschoven naar 2024 en 2025, antwoordt collegevoorzitter 

Elke Van den Brandt. In het project van de VGC worden 26,5 voltijdse equivalenten voor 

gesubsidieerde contracten (GECO) niveau C in de Nederlandstalige kinderopvang ingezet. Met 

de Brusselse ministers Rudi Vervoort, Bernard Clerfayt en met Vlaams minister Hilde Crevits 

werkt het College aan trajecten voor de kwalificatie van kandidaat-kinderbegeleiders. Het 

ontwerp van convenant is klaar maar moet nog goedgekeurd worden door de Vlaamse Regering, 

de Regering van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en de VGC. Elke overheid is aparte 

processtappen aan het doorlopen. Met de GECO’s voor tewerkstelling op de werkvloer wordt 

het learning by doing-traject van 44 kandidaat-kinderbegeleiders gefinancierd. 

 

Actie 144 gaat wel degelijk over het plan om het lerarentekort aan te pakken, merkt collegelid 

Sven Gatz op. Dat is complementair aan wat de collegevoorzitter heeft gezegd maar de 

doelstelling is toch anders. Het zijn alle acties die we de voorbije maanden hebben besproken 

in de Raad en die we verder willen ontwikkelen om het lerarentekort terug te dringen.  

 

Op basis van een voorzichtige schatting aan de hand van de beschikbare cijfers, die tien dagen 

geleden werden besproken, lijkt het lerarentekort te dalen, licht het collegelid verder toe. Meer 

details zijn momenteel niet beschikbaar. In de tussenperiode van zes maanden zal verder 

geëvalueerd worden of die positieve trend zich voortzet. De andere acties zullen in de tussentijd 

zeker nog wortel schieten.  

 

Mevrouw Cieltje Van Achter (N-VA) vraagt zich af wanneer de eerste aspirant-

kinderbegeleiders aan het traject zullen beginnen. Gebeurt dat in het academiejaar 2023-2024?  

 

Er is een politiek akkoord tussen de drie regeringen, verduidelijkt de collegevoorzitter. Dat 

moet eerst goedgekeurd worden. Zodra dat gebeurd is, lanceert de VGC een oproep. Na die 

oproep zal het zeker zes maanden duren voor de eerste kandidaten operationeel zijn. De 

collegevoorzitter wil geen precieze datum geven; alles hangt af van hoe vlot het proces verloopt.   

 

De heer Mathias Vanden Borre (N-VA) merkt op dat de uitgaven voor Actieplan 12 

significant stijgen. In 2022 ging het nog om een kleine 700.000 euro. Het nieuwe budget 

bedraagt 2,4 miljoen euro en zal nog groeien richting 5 miljoen euro. Het commissielid vraagt 

extra toelichting. Om welke blinde vlekken gaat het? Waarom stijgt het budget zo drastisch? 

 

Collegelid Sven Gatz legt uit dat dit gaat om het multifunctioneel centrum. Dat werd eerder 

reeds toegelicht. Het collegelid zal het actieplan schriftelijk nog verder toelichten. 
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De heer Mathias Vanden Borre (N-VA) merkt op dat de investeringsuitgave voor Actie 213 

stijgt van 400.000 naar 1,4 miljoen euro. In het investeringsprogramma is er echter sprake van 

1 miljoen euro aan subsidies voor jeugdinfrastructuur. De spreker vraagt verduidelijking.  

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt verwijst naar de gegevens op pagina 40 van de 

verklarende nota. Het miljoen aan subsidies voor jeugdinfrastructuur wordt samengesteld door 

de drie bedragen daaronder die tot dezelfde actie behoren. Er moet een verschil gemaakt worden 

tussen investeringen in eigen infrastructuur en de investeringssubsidies. In de tabel staat 

ongeveer 413.000 euro toegeschreven aan gebouwen- en gemeenschapsgoederen, 6.000 euro 

voor installaties, machines en uitrusting en ongeveer 1 miljoen voor toegestane 

investeringssubsidies. Samen is dat 1.452.000 euro.  

 

De heer Arnaud Verstraete (Groen) vraagt zich bij Actie 232 af wat bedoeld wordt met het 

versterken van de positie van kinderen en jongeren in maatschappelijk kwetsbare situaties via 

intersectorale samenwerking. Het raadslid heeft er begrip voor indien de vraag niet beantwoord 

kan worden, die werd namelijk niet schriftelijk ingediend en was aan collegelid Ans Persoons 

gericht. 

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt legt uit dat het om middelen van Welzijn gaat die de 

gemeenschappelijke meerjarenovereenkomst met Abrusco financieren. Die overeenkomst heeft 

de VGC samen met het departement Onderwijs opgezet. Abrusco voorziet een preventief en 

herstelgericht aanbod voor leerlingen die dreigen uit te vallen op school en helpt hen om 

opnieuw aansluiting te vinden bij hun reguliere schoolloopbaan of een ander kwalificerend 

traject. Op die manier is er meer opvolging van opvoedings- en hulpverleningsvragen 

 

Mevrouw Khadija Zamouri (Open Vld) vraagt bij Actie 253 verduidelijking over het bedrag 

-540.400 euro bovenaan pagina 17. De uitleg boven de tabel luidt: “Een deel van de middelen 

verschuift naar andere acties om in te zetten op de vernieuwing van de buitenschoolse 

kinderopvang.” Hoe verhoudt dit bedrag zich tot de sommen die de collegevoorzitter daarnet 

opnoemde? 

 

De rechtstreekse financiering gebeurt vanaf 2026, informeert de collegevoorzitter. Sinds eind 

2021 ontvangt de VGC een transitiesubsidie van de Vlaamse overheid. De helft van die 

transitieperiode is ondertussen verstreken. De resterende transitiemiddelen worden naar 2024 

en 2025 geschoven. Op die manier kan de VGC sneller inzetten op vernieuwing en uitbreiding 

van opvang. Momenteel wordt het model uitgewerkt dat in 2026 toegepast zal worden. Eens 

dat plan helder is, kunnen er in 2024 en 2025 reeds stappen gezet worden naar de realisatie van 

het model. Hoe het proces precies zal verlopen, wordt nog overlegd binnen het College. Een 

deel van de middelen verschuift naar andere acties om in te zetten op de buitenschoolse opvang. 

Acties 141 en 245 zijn daar ook aan gelieerd.  

 

De heer Mathias Vanden Borre (N-VA) wil graag de stand van zaken omtrent de 

erfgoedbanken bij Actie 511. In december 2022, melde voormalig collegelid Pascal Smet dat 

er tien erfgoedbanken zijn. Sint-Jans-Molenbeek zou zich ondertussen aangesloten hebben. Er 

werd ook onderhandeld met Anderlecht en Koekelberg. Over Etterbeek heerste nog 

onduidelijkheid. Dit jaar zouden er dus geen tien maar dertien erfgoedbanken moeten zijn. De 

website Erfgoedbank Brussel vermeldt echter nog steeds tien erfgoedbanken. Zijn er al 

akkoorden gesloten met de voorgenoemde gemeenten en wanneer worden ze in de lijst op de 

website opgenomen? 
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Verder ligt de focus vooral op het noordwesten van Brussel merkt het raadslid op. Laken, Neder-

Over-Heembeek, Haren, maar ook Jette, Ganshoren en Sint-Agatha-Berchem zijn aangesloten. 

Ukkel, Sint-Gillis en Vorst in het zuidwesten van Brussel, en Evere, Schaarbeek, Sint-Joost-

ten-Node, Elsene of Etterbeek in het noordoosten, hebben nog geen erfgoedbank. De spreker 

vraagt of er ook bij die gemeenten contacten zijn en of er in de toekomst nog meer 

Erfgoedbanken zullen komen. 

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt vindt de erfgoedbanken een goed middel om met 

lokaal buurterfgoed bezig te zijn. Maar het vraagt een grote inspanning van vrijwilligers. De 

lokale kernen worden ondersteund door de VGC, door de Erfgoedcel en door de 

gemeenschapscentra en lokale bibliotheken. Niet alle gemeenten zijn echter even dynamisch en 

de lokale besturen moeten beslissen of ze al dan niet instappen in een beleid rond die 

erfgoedbanken. De VGC ondersteunt wel maximaal de lokale vrijwilligers en gemeenten.  

 

Buiten in Stad Brussel zijn er erfgoedbanken actief in Haren, Laken, Neder-Over-Heembeek, 

Jette, Sint-Agatha-Berchem, Sint-Lambrechts-Woluwe, Sint-Pieters-Woluwe, Oudergem, 

Ganshoren, Koekelberg, Anderlecht en Sint-Jans-Molenbeek. De erfgoedbanken van 

Koekelberg, Anderlecht en Sint-Jans-Molenbeek zijn nog niet online, maar vrijwilligers zijn er 

nog bezig om het materiaal in te scannen en dat vraagt tijd. Normaal gezien zou dat moeten 

lukken tegen het einde van het jaar. 

 

Voor Anderlecht is de samenwerking goedgekeurd op het schepencollege in april 2023. Achter 

de schermen zijn de voorbereidingen bezig. Er komt een eerste erfgoedcafé tijdens Radio Guido 

in augustus 2023. Er is een oproep om foto’s te delen over feesten in Anderlecht en er komt een 

kleine foto-expositie rond hetzelfde thema. In het najaar volgen er erfgoedcafés met scansessies 

in gemeenschapscentrum De Rinck en de lokale dienstencentra.  

 

In Koekelberg is de samenwerking goedgekeurd op de gemeenteraad in juni 2023. Ook daar 

starten de voorbereidingen. In Sint-Jans-Molenbeek is de samenwerking goedgekeurd in 

september 2022 en de afsprakennota ondertekend in november 2022. Het materiaal wordt er nu 

verzameld, gescand en beschreven. In het najaar komt er een erfgoedcafé. 

 

Er zijn ook gesprekken geweest met de cultuurbeleidscoördinatoren van Sint-Gillis, 

Watermaal-Bosvoorde en Etterbeek, maar er zijn geen concrete acties om in te stappen. In 

Vorst, Schaarbeek, Sint-Joost-ten-Node en Elsene worden er gesprekken ingepland. In 

Etterbeek zijn de erfgoedcafés georganiseerd in het kader van het Tuinwijkproject. Daar zijn al 

scansessies geweest en die foto’s staan op de Erfgoedbank Brussel. De gemeente heeft tot 

dusver niet gereageerd om aan te sluiten bij de Erfgoedbank.  

 

De ondersteuning van de VGC wordt in deze begrotingswijziging opgedreven met middelen en 

mensen. Ondersteuning vanuit de Erfgoedcel gebeurt door lokale erfgoedcafés, door vormingen 

te geven, digitale infrastructuur ter beschikking te stellen, expertise te delen en producten te 

realiseren. 

 

In verband met Actie 517, de regierol inzake lokaal cultuurbeleid, vraagt de heer Mathias 

Vanden Borre (N-VA) hoeveel gemeenten een cultuurbeleidsplan hebben. Hij vraagt ook naar 

een tabel met de verdeling van de middelen over de verschillende gemeenten en naar de 

verdeelsleutel die daarbij gehanteerd wordt. 
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Collegevoorzitter Elke Van den Brandt zegt dat er geen sprake is van onderbenutting of het 

niet-aanwenden van middelen. In de rekening van 2022 kan je zien dat alle middelen hiervoor 

aangewend werden. In de tabel bij deze actie mogen ontvangsten en uitgaven niet zomaar van 

elkaar afgetrokken worden. Enkel het bedrag voorzien voor de gemeenten wordt gezien als een 

uitgave. Er is met Vlaanderen een convenant Lokaal Cultuurbeleid afgesloten. De verhoging 

van de middelen is het gevolg van de verhoging van de Vlaamse subsidie. De overige uitgaven 

binnen de convenant dienen om de 22 gemeenschapscentra te organiseren, een streekgericht 

bibliotheekbeleid uit te bouwen, de hoofdstedelijke bibliotheek te runnen, een 

gegevensbibliotheek te organiseren en de gemeenten werkingsmiddelen te geven voor het 

lokaal cultuurbeleid.  

 

De middelen staan verspreid in de begroting. In alle 19 gemeenten is er een Nederlandstalig 

cultuurbeleidsplan, op een uitzondering na: Sint-Lambrechts-Woluwe. Daar werd het 

geschreven door een cultuurbeleidscoördinator in dienst van de VGC in samenwerking met de 

Nederlandstalige cultuurpartners en zonder de cultuurdienst van de gemeente. Sint-

Lambrechts-Woluwe is nog niet ingestapt in het lokaal cultuurbeleid. Alle 

cultuurbeleidsplannen staan op de website van de VGC. 

 

De heer Mathias Vanden Borre (N-VA) vraagt welke de gevolgen zijn van het feit dat Sint-

Lambrechts-Woluwe nog niet is ingestapt. Volgens de collegevoorzitter is het grootste gevolg 

dat er geen cultuurbeleidscoördinator is, maar de coördinatie gebeurt in dat geval vanuit de 

VGC. 

 

In verband met de Slachthuissite merkt de heer Mathias Vanden Borre (N-VA) op dat er in 

bijkomende middelen voorzien wordt maar dat de uitgaven ongewijzigd blijven.  

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt merkt op dat Abattoirsite onder Acties 551 en 614 

valt, en dat die gecombineerd bekeken moeten worden. Bij Actie 551 zijn de middelen aan de 

ontvangstzijde gestegen, maar ook aan de uitgavenzijde. De uitgaven zijn in 2025 ingeschreven, 

omdat dat volgens de huidige planning van het zwembadproject eerder niet nodig is. De 

inkomsten zijn gespreid: een eerste schijf van 30 % is voorzien in 2023; de andere gebeuren als 

er effectieve uitgaven zijn. Er is projectsubsidie van 3.440.000 euro voor het 

stadsvernieuwingsproject op de site, na toekenning van de Vlaamse Gemeenschap. In 2025 is 

er een uitgave van 3.440.000 euro en 200.000 euro extra voor de infrastructuur van de 

jeugdwelzijnssite van VMJ/D’Broej. Verder is er nog een bedrag van 3.000 euro 

werkingsmiddelen, opgenomen bij de exploitatie. 

 

In verband met Actie 614 vraagt commissielid Mathias Vanden Borre (N-VA) of er al meer 

duidelijkheid is over de Vlaamse subsidie voor bovenlokale sportinfrastructuur.  

 

Volgens de collegevoorzitter werd de kwestie afgetoetst met Sport Vlaanderen en voldoet de 

aanvraag aan de decretale voorwaarden. De middelen moeten nog aangevraagd worden door de 

VGC, in 2024 of 2025. Na de aanvraag moet de oplevering gebeuren binnen de drie jaar. Er is 

geregeld overleg met Sport Vlaanderen en het College is bijzonder blij met de steun. Andere 

partners zorgen voor de overige financiering: de gemeente Anderlecht, het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest en een private partner, die nog moet worden aangesteld. 

 

Mevrouw Els Rochette (one-brussels-Vooruit) maakt zich zorgen over de cijfers rond 

mentale gezondheid, specifiek bij jongeren en ze is verbaasd dat er hiervoor geen extra 

middelen zijn ingeschreven.  
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De collegevoorzitter verklaart dat er vooral ingezet wordt op een verduurzaming van de 

bestaande projecten, met een behoud van de middelen. Maar ze beseft dat zo niet alle noden 

kunnen worden geledigd.  

 

Mevrouw Els Rochette (one-brussels-Vooruit) begrijpt die keuze niet, gezien de omvang van 

het probleem in de stad. 

 

Bij Actie 642 (Zorgzame Buurten) merkt mevrouw Cieltje Van Achter (N-VA) op dat de 

uitgaven worden aangepast aan het uitgaveritme van de zes zorgzame buurtprojecten. Concreet 

gaat het dan om een vermindering en ze vraagt toelichting over wat er juist gaande is. 

 

Volgens collegevoorzitter Elke Van den Brandt loopt de cofinanciering vanuit Vlaanderen 

voor deze projecten af in 2024, en daar worden de ontvangsten aan aangepast. De uitgaven voor 

2023 worden verlaagd met 19.000 euro; voor 2024 en 2025 worden ze verlaagd met 

respectievelijk 200.000 en 250.000 euro verlaagd. Zo kan het budget voor Actie 631 verhoogd 

worden, namelijk voor een versterking van de strijd tegen het personeelstekort in de jeugdhulp 

en de welzijnsberoepen, en voor een versterking van het sociaal beleid binnen het CAW 

Brussel. 

 

Bij Actie 645 leest mevrouw Els Rochette (one-brussels-Vooruit) dat er bijkomend 

geïnvesteerd wordt in de verduurzaming van gemeenschapsinfrastructuur bij Cultuur, Jeugd, 

Sport en Onderwijs. Ze vraagt zich welke initiatieven er komen om dit ook voor de welzijns- 

en gezondheidsinfrastructuur te realiseren. 

 

Collegevoorzitter Elke Van den Brandt licht toe dat de VGC de voorbije jaren 

investeringssubsidies voor Welzijn en Gezondheid toegekend heeft aan bv. het Kenniscentrum 

WWZ, het Brussels Ouderenplatform, de lokale dienstencentra Ellips, Vives... 

 

De uitbetaling en het Meerjarenplan moeten het ritme van de voortgang van die bouwwerken 

volgen. Zo investeren we ook in Welzijn en Zorg in het kader van duurzame infrastructuur. 

 

 

2. Artikelsgewijze bespreking en stemmingen 

 

De artikelen 1 tot en met 3 worden aangenomen met 3 stemmen tegen 1. 

 

 

3. Stemming over het geheel 

 

Het Ontwerp van verordening tot goedkeuring van de derde aanpassing (nr. 2023/3) van het 

Meerjarenplan 2022-2025 van de Vlaamse Gemeenschapscommissie wordt in zijn geheel ter 

stemming voorgelegd en aangenomen met 3 stemmen tegen 1. 

 

 

 

De verslaggever,       De voorzitter, 

Soetkin HOESSEN       Fouad AHIDAR 

 

___________ 
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Bijlagen 

 

FICHE BIJ ACTIE 122 – PAGINA 6 – MFC KASTERLINDEN

  
 

Pijlers MFC 

- Centrale organisatie - 6 VTE 

o Directie, beleid, administratie 

o Expertisecentrum (professionalisering) 

o Meldpunt 

- Schoolflankerend aanbod – 19,3 VTE – RTH1 en NRTH2  

o Schoolvervangende dagopvang   

o Begeleiding (therapie, (para)medisch, thuiscontext,…) 

- Residentieel aanbod – 24 VTE - NRTH  

o Naschools aanbod 

o Internaat 
 

1 – RTH: rechtstreeks toegankelijk jeugdhulpverleningsaanbod – vermoeden van beperking voldoende – geen diagnose vereist – beperkter in 
tijd  

2 – NRTH – niet-rechtstreeks toegankelijk jeugdhulpverleningsaanbod – mogelijk via akkoord en tussenkomst van de interesectorale 

toegangspoort  

 

 

Beslissingen 
- Collegebesluit houdende de goedkeuring van een subsidieaanvraag van een integraal aanbod 

voor leerlingen met specifieke onderwijsnoden (7 november 2022) 
- Vlaamse overheid keurde projectaanvraag goed op 22/12/2022. Erkenning vanaf 1/01/2023  
- Collegebesluit houdende de goedkeuring van de transitie van het Internaat Kasterlinden naar 

een Multifunctioneel Centrum (13 juni 2023). 
- Erkenning VG vanaf 1/09/2023 voor 42 plaatsen. 
- Nota rechtspositieregeling van de personeelsleden en arbeidsreglement (20 juni 2023).  

 
 
Middelen 
 

Ten laste van VGC 

Continuering huidige tewerkstellingsplaatsen internaat 

(9,85 VTE opvoeder, maatschappelijk assistent, 

nachtwaker, schoonmaker) 

885.000 EUR 

10 extra tewerkstellingsplaatsen: 4A en 6B op basis van 

10 jaar anciënniteit 

734.000 EUR 

Totaal personeelsmiddelen 1.619.000 EUR 

Werkingsmiddelen – vanaf 2025 25% van de totale 

campusuitgaven Kasterlinden 

(beschikbaarheidsvergoeding, eigenaarsonderhoud, 

gebruikersonderhoud, nutsvoorzieningen, ICT-uitgaven, 

vervoer, meubilair,..)  

505.755 EUR 

Totaal alles MFC door VGC 2.124.755 EUR 
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Subsidies door VG 

RTH-personeelsmiddelen (°1-1-2023) = 5,7 VTE 418.053,80 EUR  

NRTH-personeelsmiddelen (transitie – °1-9-2023) = 

23,75 VTE 

1.918.355 EUR 

Totaal personeelsmiddelen 2.336.408,8 EUR 

RTH-werkingsmiddelen 41.345,98 EUR 

NRTH-werkingsmiddelen 145.701 EUR 

Totaal werkingsmiddelen 187.046,98 EUR 

Totaal RTH 459.399,60 EUR 

Totaal NRTH 2.064.056 EUR 

Totaal alles MFC door VG 2.523.455,60 EUR 

 

 

Het personeelskader 

Het organisatieonderdeel MFC bestaat uit 49,3 ingeschreven tewerkstellingsplaatsen in het 

personeelsplan van VGC. 

Met de gesubsidieerde puntenenveloppes kunnen ongeveer 29,45 VTE aangesteld worden.  

VGC voorziet hier bovenop nog 19,85 personeelsleden. Deze personeelsleden worden 

voornamelijk ingezet in de pijlers van het expertisecentrum en het schoolflankerend aanbod.  

 

 

Timing 

Uitbreiding basisschool Kasterlinden met 50 plaatsen type 3: 

- Schooljaar 2022-2023: 12 leerlingen 

- Schooljaar 2023-2024: 19 leerlingen 

- Schooljaar 2024-2025: 26 leerlingen 

- Schooljaar 2025-2026: verdere groei naar maximaal 50 leerlingen 

 

Eveneens extra capaciteit in types 6, 7 en 9. 

 

Uitbreiding internaat op campus Kasterlinden: 

- Schooljaren 2023-2024, 2024-2025: 42 plaatsen (types BA, 3, 6, 7, 9) 

- Vanaf schooljaar 2025-2026 zodra nieuwbouw klaar is: 52 plaatsen. 10 extra plaatsen 

voor leerlingen type 3.  

 

 

Infrastructuur 

Realisatie nieuwbouw tegen schooljaar 2025-2026 voor volgende functies: 

- School type 3 BuBaO voor 50 leerlingen. 

- Leefgroep van 10 leerlingen voor leerlingen met ernstige gedrags- en emotionele 

moeilijkheden. 

- Ruimten voor schoolvervangende dagopvang voor 30 leerlingen. 

- Ruimten om collega’s en andere professionals uit het bredere werkveld verder te 

professionaliseren in handelingskaders voor aanpak leerlingen met ernstige gedrags- 

en emotionele moeilijkheden. 

- Werkruimten voor personeelsleden. 

 

3.330 m² oppervlakte met bijhorende buitenaanleg. 
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- 10,4 miljoen EUR of 11,96 miljoen EUR (+15%) met inbegrip van marge voor 

meerwerken en meeruitgaven. 

- Tussenkomst Vlaamse overheid: max. 3,3 miljoen EUR via Agentschap 

Onderwijsinfrastructuur (Agion). Nog geen definitieve beslissing. 

 

 










